

化学

水泥固化体中Cs⁺浸出行为研究

李玉香; 全明; 易发成; 肖正学; 陈雅斓

西南科技大学 四川省非金属复合与功能材料重点实验室-省部共建国家重点实验室培育基地, 四川 绵阳621010

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

摘要 研究了25、40、70、90 °C下碱矿渣-黏土复合胶凝材料(AASCM)和普通硅酸盐水泥(OPC)固化体中Cs⁺的浸出行为, 并对浸出机理进行了探讨。结果表明: 在25、40、70、90 °C下, AASCM固化体和OPC固化体浸出行为不同, OPC固化体中Cs⁺的累积浸出分数在4个温度下趋于同一数值, 而AASCM固化体中Cs⁺的累积浸出分数则随温度升高而增大。AASCM固化体中Cs⁺的存在状态为溶解态、吸附态及固溶态并存, 而OPC固化体中则主要为溶解态和固溶态。AASCM固化体中处于吸附态和固溶态的Cs⁺接近90%, 处于溶解态的约为10%; 而OPC固化体中处于固溶态的约为40%, 处于溶解态的约为60%。

关键词 Cs⁺ 水泥固化体 浸出行为 浸出机理

分类号

Leaching Behavior of Cs⁺ in Cement-Solidified Waste Forms

LI Yu-xiang; QUAN Ming; YI Fa-cheng; XIAO Zheng-xue; CHEN Ya-lan

State Key Laboratory Cultivation Base for Nonmetal Composites and Functional Materials, Southwest University of Science and Technology, Mianyang 621010, China

Abstract The leaching behavior of Cs⁺ in alkali-activated slag-clay minerals composite cement (AASCM) and ordinary portland cement (OPC) waste forms at temperatures of 25, 40, 70, and 90 °C was researched. The leaching mechanism was also discussed. The results indicate that the leaching behaviors of Cs⁺ in the AASCM and OPC waste forms are quite different. The cumulative leaching fractions (CLF) of Cs⁺ in the OPC waste form tend to be a same value at the four temperatures while the CLF of Cs⁺ in the AASCM waste form increase with increasing temperature. In the AASCM waste form, the state of adsorption/solid solution Cs⁺ is about 90% and the dissolution Cs⁺ is about 10%. The existent state of Cs⁺ in the OPC waste form mainly includes the solid solution Cs⁺ and dissolution Cs⁺, which are 40% and 60%, respectively.

Key words cesium ion cement-solidified waste form leaching behavior leaching mechanism

DOI

扩展功能

本文信息

► [Supporting info](#)

► [\[PDF全文\]\(538KB\)](#)

► [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

► [参考文献](#)

服务与反馈

► [把本文推荐给朋友](#)

相关信息

► [本刊中 包含“Cs⁺”的 相关文章](#)

► 本文作者相关文章

- [李玉香](#)
- [全明](#)
- [易发成](#)
- [肖正学](#)
- [陈雅斓](#)